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Panie Ministrze, meldujÄ™!
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Czy pamiÄ™tajÄ… PaÅ„stwo, jak minister rolnictwa Krzysztof Jurgiel tÅ‚umaczyÅ‚ katastrofalny
wynik tegorocznej aukcji Pride of Poland w Janowie Podlaskim? Przypomnijmy, Å¼e na aukcji tej
padÅ‚y antyrekordy. Sprzedano zaledwie 8 klaczy za sumÄ™ 410 tysiÄ™cy euro. To najgorszy
wynik finansowy od 2003 roku, czyli od czasu, kiedy konie sÄ… sprzedawane za euro (wczeÅ›nie
walutÄ… sprzedaÅ¼nÄ… byÅ‚y dolary). Stadnina Koni MichaÅ‚ów sprzedaÅ‚a na gÅ‚ównej aukcji
zaledwie 2 klacze! To najgorszy wynik tej stadniny od poczÄ…tku, jak tylko aukcja jest
organizowana. A oto, jak minister próbowaÅ‚ tÅ‚umaczyÄ‡ tÄ™ klÄ™skÄ™:

Nie moÅ¼emy dopuÅ›ciÄ‡ do tego, Å¼ebyÅ›my siÄ™ wyzbywali najlepszego materiaÅ‚u
genetycznego. Genetyka i utrzymanie polskich ras koni jest waÅ¼niejsze od przychodów ze
sprzedaÅ¼y koni. Genetyka zostaÅ‚a przez ostatnie lata zmarnowana. Te wszystkie rasy
polskie - byÅ‚o ich siedem, a zostaÅ‚o piÄ™Ä‡. (Diabli wiedzÄ…, jakie to dwie polskie rasy koni
zostaÅ‚y zmarnowane; jedna to mogÄ… byÄ‡ tarpany, ale druga? I co to ma wspólnego z
hodowlÄ… koni arabskich i ich sprzedaÅ¼Ä…?)Te zasoby genetyczne ulegaÅ‚y zanikniÄ™ciu i
dlatego trzeba to odbudowaÄ‡ &ndash; tak mówiÅ‚ minister Jurgiel, gdy byÅ‚ goÅ›ciem
WiadomoÅ›ci w telewizyjnej Jedynce 16 sierpnia tego roku. WtórowaÅ‚ mu wiceminister Zbigniew
Babalski, który wyniki aukcji tÅ‚umaczyÅ‚ tak:Celem paÅ„stwowych stadnin jest zachowanie
dobrej kondycji hodowli koni w Polsce. Handel koÅ„mi nie moÅ¼e byÄ‡ celem samym w
sobie. PowtórzyÅ‚ teÅ¼ gÅ‚ównÄ… tezÄ™ swego szefa,  Å¼e nie moÅ¼na dopuÅ›ciÄ‡ do tego,
Å¼ebyÅ›my siÄ™ wyzbywali najlepszego materiaÅ‚u genetycznego. JeÅ›li do tych tez dodamy
to, czym byÅ‚o m.in. argumentowane zwolnienie prezesów i hodowców Jerzego BiaÅ‚oboka (SK
MichaÅ‚ów) i Marka Treli (SK Janów Podlaski) oraz inspektor Anny Stojanowskiej, która w ANR
nadzorowaÅ‚a hodowlÄ™ koni arabskich, to otrzymamy obraz tego, co zdaniem &bdquo;dobrej
zmiany&rdquo; byÅ‚o niewÅ‚aÅ›ciwe w hodowli tych koni w Polsce. Chodzi mi tu o m. in. takie tezy,
jak: nie dbanie o utrzymanie starych polskich rodzin Å¼eÅ„skich i mÄ™skich linii, czy o nadmierne
uÅ¼ywanie zagranicznych reproduktorów, co w konsekwencji miaÅ‚o doprowadziÄ‡ do utraty typu
Pure Polish. Jak siÄ™ do tego ma lista koni wystawionych na sprzedaÅ¼ przez StadninÄ™ Koni
MichaÅ‚ów podczas II Zimowej Aukcji Koni Czystej Krwi, która odbÄ™dzie siÄ™ 9 grudnia 2017 r.
PeÅ‚nÄ… listÄ™ znajdÄ… PaÅ„stwo na stronie internetowej stadniny. ZnalazÅ‚y siÄ™ na niej 3
klaczki roczne, 9 klaczek dwuletnich oraz 12 klaczy starszych. W sumie oferta bogatsza niÅ¼ ta,
jaka byÅ‚a zaproponowana na tegorocznÄ… aukcjÄ™ Pride of Poland. CzyÅ¼ nie jest to
&bdquo;wyzbywanie siÄ™ najlepszego materiaÅ‚u genetycznego&rdquo;? Janowska stadnina
takÅ¼e organizuje zimowÄ… aukcjÄ™. Wystawia 6 dwulatek oraz 6 klaczy starszych. Oferta
skromniejsza liczbowa, ale przede wszystkim jakoÅ›ciowo. Nie ma na niej klaczy tej klasy, co wÅ›ród
michaÅ‚owskich, wiÄ™c janowskiej oferty nie bÄ™dÄ™ szczegóÅ‚owo analizowaÅ‚. Przy okazji
warto zwróciÄ‡ uwagÄ™ na jeden szczegóÅ‚. Do niedawna termin aukcji w Janowie byÅ‚ ten sam,
co w MichaÅ‚owie. Dopiero kilka dni temu ulegÅ‚ zmianie &ndash; Janów zaprasza na swojÄ…
aukcjÄ™ dzieÅ„ po MichaÅ‚owie, a wiÄ™c w niedzielÄ™ 10 grudnia. Jest tajemnicÄ… poliszynela,
Å¼e kierownictwo obu stadnin nie chce ze sobÄ… wspóÅ‚pracowaÄ‡, a to dodatkowo Åºle wróÅ¼y
przyszÅ‚oÅ›ci hodowli koni arabskich w Polsce. &bdquo;Dodatkowo&rdquo;, bo jest wiele innych
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przyczyn tego, Å¼e trzeba siÄ™ obawiaÄ‡ o przyszÅ‚oÅ›Ä‡ tej hodowli. WróÄ‡my jednak do
michaÅ‚owskiej oferty. WÅ›ród roczniaczek szczególnie szkoda córki Eksterna &ndash; DÄ™bowej 
Tarczy, a wÅ›ród dwulatek &ndash; WieÅ¼y Czarów (z tej samej rodziny co WieÅ¼a Mocy) czy 
Wiwery.WÅ›ród starszych klaczy (w wiÄ™kszoÅ›ci Åºrebnych) jest m.in. Emmbla, jedyna córka
Å›wietnej Embry. Nawiasem mówiÄ…c ona i Galacja byÅ‚y w ofercie na Pride of Poland, ale nie
znalazÅ‚y wówczas nabywców. Z kolei Teneryfa byÅ‚a wystawiona na Summer Sale, teÅ¼ bez
skutku. Z pozostaÅ‚ych klaczy szczególnie szkoda Ekspresji TV i Larandy &ndash; obie doskonaÅ‚e. 
To co piszÄ™, nie jest krytykÄ… polityki co do sprzedaÅ¼y klaczy. Nawet takiej jakoÅ›ci i w takiej
liczbie. Koniarze, a do nich siÄ™ zaliczam, wiedzÄ…, Å¼e kaÅ¼da stadnina musi sprzedawaÄ‡
konie. Nie sposób wszystkich zaliczyÄ‡ do stada podstawowego. Fizycznie jest to po prostu
niemoÅ¼liwe, a poza tym stadnina musi z czegoÅ› siÄ™ utrzymywaÄ‡. A wyniki finansowe siÄ™
pogarszajÄ…. Rok 2015 (a wiÄ™c jeszcze pod kierownictwem Jerzego BiaÅ‚oboka) stadnina
michaÅ‚owska zamknÄ™Å‚a zyskiem 2 362 065 zÅ‚. W roku 2016 (pierwszy rok &bdquo;dobrej
zmiany&rdquo;) zysk wyniósÅ‚ 1 736 481 zÅ‚. W Janowie Podlaskim te sumy wyglÄ…dajÄ…
nastÄ™pujÄ…co: rok 2015 (ostatni rok pracy Marka Treli) &ndash; 3 200 308 zÅ‚, a rok 2016
(&bdquo;dobra zmiana&rdquo;) &ndash; 81 019 zÅ‚. To sÄ… oficjalne wyniki przekazane przez
ministerstwo rolnictwa w odpowiedzi na interpelacjÄ™ poselskÄ… (która dotyczyÅ‚a teÅ¼ innym
kwestii). W roku 2016 SK MichaÅ‚ów sprzedaÅ‚a poza aukcjÄ… Pride of Poland  51 koni. W
poprzednich latach Å›redniorocznie okoÅ‚o 80 koni. W tym roku MichaÅ‚ów sprzedaÅ‚ w Janowie 2
klacze na aukcji gÅ‚ównej oraz 5 na letniej, a podczas paÅºdziernikowego przetargu &ndash; 4
klacze. W sumie wiÄ™c znacznie mniej niÅ¼ w poprzednich latach. Nic wiÄ™c dziwnego, Å¼e
oferta na grudniowÄ… aukcjÄ™ jest tak bogata, i liczbowo, i jakoÅ›ciowo. Jak juÅ¼ powiedziaÅ‚em,
postÄ™powanie obecnego kierownictwa SK MichaÅ‚ów (i SK Janów Podlaski) jest zrozumiaÅ‚e,
jeÅ›li chodzi o sprzedaÅ¼ koni. Nie byÅ‚oby o czym pisaÄ‡, gdyby nie&hellip; cytowane sÅ‚owa
ministra Jurgiela. Polityka, jakÄ… prowadzÄ… Hanna Sztuka (hodowca) oraz Maciej Grzechnik
(prezes spóÅ‚ki) stoi w sprzecznoÅ›ci do tez, jakimi minister usprawiedliwiaÅ‚ fatalny wynik aukcji w
Janowie Podlaskim. Panie Ministrze &ndash; meldujÄ™ zatem, Å¼e ci, których Pan postawiÅ‚ na
czele michaÅ‚owskiej stadniny, stawiajÄ… Pana w niezrÄ™cznej sytuacji, Å¼eby okreÅ›liÄ‡ to
delikatnie. Pan tu trÄ…bi, Å¼e nie moÅ¼na dopuÅ›ciÄ‡ do tego, Å¼ebyÅ›my siÄ™ wyzbywali
najlepszego materiaÅ‚u genetycznego, a oni ten bardzo dobry materiaÅ‚ genetyczny wystawiajÄ…
na sprzedaÅ¼. OkreÅ›lajÄ…c tÄ™ sytuacjÄ™ dosadniej &ndash; wystawiajÄ… Pana na
poÅ›miewisko.Marek Szewczyk
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